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Zápis z 12. jednání Komise Rady hl. m. Prahy Rada světové památky (dále jen „RSP“),  

ze dne 16. 2. 2022  

 

přítomni: 12 členů komise, dle přiložené prezenční listiny (příloha č. 1) 

omluveni:  - 

stálí hosté: Ing. arch. Alena Krusová, CSc., Ing. arch. Jan Sedlák 

přizvaní hosté (ad hoc): Karel Kučera, Ing. Jitka Kyseláková 

 

I. Zahájení  

Předseda přivítal přítomné a zahájil jednání.  

 

II. Schválení zápisu z minulého jednání, organizační záležitosti a schválení účasti hostů  

a) RSP souhlasí s účastí hostů ad hoc. 

b) RSP konsenzem schválila zápis ze svého předchozího jednání (viz příloha 2). 

c) RSP konsenzem schválila program svého jednání (viz příloha 3). 

 

III. Průběžná stručná informace k postupu prací na zpracování Územní studie Pražské památkové 

rezervace 

a) RSP bere na vědomí informaci k postupu pracím Územní studie Pražské památkové 

rezervace. 

b) RSP vítá možnost prezentace postupu prací na svém dalším jednání. 

Usnesení RSP2022/12/1 (12-0-0) 

 

IV. Informace o stavu reportingu plnění Management plánu HCP 

a) RSP bere na vědomí informaci o stavu Reportingu plnění Management plánu a žádá o 

předložení návrhu zprávy na její další jednání. 

Usnesení RSP2022/12/2 (12-0-0) 

 

V. Informace o stavu přípravy zpracování Zprávy o stavu péče o Historické centrum Prahy 
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a) RSP doporučuje upravit odpovědi k jednotlivým bodům kapitoly 2 dle zvukového záznamu 

diskuze (příloha č. 4). 

b) RSP souhlasí s tím, aby do středy byl zpracován pracovní výtah závěrů diskuze v předběžném 

znění. 

c) RSP chápe koncept odpovědí jako podklad pro konzultaci Centru světového dědictví. 

d) RSP nedoporučuje v této fázi projednávání zprávy zasílat text kapitoly 2 Zprávy o stavu péče 

o Historické centrum Prahy do WHC; souhlasí však s tím, aby Centru světového dědictví byly 

předem zaslány otázky ke konzultaci k jednotlivým bodům kapitoly 2 Zprávy – Rozhodnutí 

Výboru. 

e) RSP doporučuje delegaci, aby si při jednání s WHC vyžádala též přítomnost zástupců 

ICOMOS International. 

f) RSP doporučuje dopracovanou semifinální podobu Zprávy zaslat k připomínkování 

Ministerstvu kultury, NPÚ a IPR. 

g) RSP přesouvá projednání kapitol 3, 4 a příloh Zprávy na své další zasedání. 

Usnesení RSP2022/12/3 (10-0-0) 

 

VI. Různé 

a) Další jednání RSP proběhne ve středu 30. března 2022 od 13.00. Další jednání jsou plánovaná 

na 13. dubna, 18. května a 15. června, vždy od 13.00. 

Závěr  

 

Konec zápisu. 

 

Zpracoval: Karel Kučera 

Schválil: Ing. arch. Tomáš Drdácký  



KOMISE RADY HL. M. PRAHY – RADA SVĚTOVÉ PAMÁTKY 

prezenční listina, 16. února 2022  

 

 lenové komise podpis 

Ing. arch. Tomáš Drdácký přítomen 

Mgr. Michal Beneš, CSc. přítomen 

Mgr. Jiří Skalický přítomen 

Mgr. Jiří Vajčner, Ph.D. přítomen 

Ing. arch. Petr Chotěbor, CSc. přítomen 

Ing. arch. Jaromír Hainc přítomen 

Petr Burgr přítomen 

PhDr. Jaroslav Podliska, PhD. přítomen 

Mgr. Kristýna Drápalová přítomna 

Bc. Blanka Švarcová přítomna 

Ing. arch. Václav Vondrášek přítomen 

Ing. Jiří Šmída přítomen 

Mgr. Simona Vladíková (tajemnice) omluvena 

stálí hosté komise podpis 

Ing. arch. Alena Krusová, CSc. přítomna 

Ing. arch. Jan Sedlák přítomen 

Ing. arch. Ondřej Šefců omluven 

hosté komise ad hoc podpis 

Karel Kučera přítomen 
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Zápis z 11. jednání Komise Rady hl. m. Prahy Rada světové památky (dále jen „RSP“),  

ze dne 15. 12. 2021  

 

přítomni: 10 členů komise, dle přiložené prezenční listiny (příloha č. 1) 

omluveni:  2 členové komise, dle přiložené prezenční listiny (příloha č. 1) 

stálí hosté: Ing. arch. Alena Krusová, CSc., Ing. arch. Ondřej Šefců;  

 Ing arch. Jan Sedlák 

přizvaní hosté (ad hoc): Ing. arch. Tomáš Veselý; Ing. arch. Michal Bartošek; Ing. arch. Jan Cach; Ing. 

arch. Kristina Ullmannová, Ph.D.; Ing. arch. Lucie Leňo Cutáková; 

Ing. arch. Filip Ditrich; Ing. arch. Miroslav Cikán; Karel Kučera 

 

I. Zahájení  

Předseda přivítal přítomné a zahájil jednání.  

 

II. Schválení zápisu z minulého jednání, organizační záležitosti a schválení účasti hostů  

a) RSP souhlasí s účastí hostů ad hoc 

b) RSP konsenzem schválila zápis ze svého předchozího jednání (viz příloha 2) 

c) RSP konsenzem schválila program svého jednání (viz příloha 3) 

Usnesení RSP 2021/11/1 (10-0-0) 

 

III. Prezentace k tématu Územní studie Pražské památkové rezervace (dále „ÚS PPR“) 

a) RSP bere na vědomí informaci o ÚS PPR a vítá její vznik jako základní dokument 

předpokládaný Management plánem a umožňující jeho realizaci. 

b) RSP doporučuje další intenzivnější konzultace mezi zadavatelem, zpracovateli, městskými 

částmi a dalšími subjekty.   

c) RSP upozorňuje na to, že v žádném případě nesmí kvalita vznikající ÚS PPR být obětována 

snaze o co nejrychlejší zpracování studie. 

d) RSP dává k úvaze vedení města navrhnout studii jako téma konzultací s Centrem světového 

dědictví. 
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e) RSP je připravena konzultovat se zpracovateli na svém únorovém zasedání výsledky 

analytické etapy. 

Usnesení RSP 2021/11/2 (10-0-0) 

 

IV. Prezentace plug-inu k Manuálu veřejných prostranství – Pražské hřbitovy  

a) RSP oceňuje doplnění Manuálu veřejných prostranství o plug-in Pražské hřbitovy. 

b) RSP doporučuje správcům a vlastníkům hřbitovů na území hl. m. Prahy využívat plug-in 

Manuálu veřejných prostranství – Pražské hřbitovy. 

c) RSP doporučuje intenzivněji využívat institutu ochranného pásma hřbitova. 

Usnesení RSP 2021/11/3 (8-0-0) 

 

V. Různé  

Va. Informace o stavu přípravy zpracování Zprávy o stavu péče o historické centrum Prahy 

a) RSP bere na vědomí informaci o stavu přípravy Zprávy o stavu péče o historické centrum 

Prahy s tím, že ukládá, aby jí byla nultá verze zprávy předložena na jejím únorovém zasedání. 

b) V souvislosti se zpracováním Zprávy bere na vědomí stanovisko MK ČR, že není příslušné 

pro zpracování bodů 10a a 10b a v této souvislosti RSP opravuje svůj zápis z 9. Jednání ze 

dne 15. 9. 2021, bod III. 

 

Vb. Informace o stavu přípravy reportingu plnění Managementu plánu ochrany světového kulturního 

dědictví historického centra Prahy – část 001 

a) RSP bere na vědomí informaci o stavu přípravy reportingu plnění Management plánu ochrany 

světového kulturního dědictví historického centra Prahy – část 001 s tím, že ukládá 

sekretariátu RSP předložit kompletní informaci v písemné podobě na svém příštím zasedání. 

 

Vc. RSP bere na vědomí a vítá informaci o projektu „Obnova Průhonického parku“, který by měl 

zaručit zachování jeho OUV. 
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Vd. RSP ukládá svým členům zvážit možná témata zasedání RSP v roce 2022 s tím, že únorové 

zasedání je tematicky již určeno (Územní studie Pražské památkové rezervace, Informace o stavu 

přípravy reportingu plnění MgP, Informace o stavu přípravy zpracování Zprávy o stavu péče o 

historické centrum Prahy) a pro březnové zasedání stanoví jako hlavní téma „Soulad ochrany 

hodnot památkových území se strategií modrozelené infrastruktury“. V této souvislosti RSP žádá 

o vstupní referát zástupce Magistrátu hlavního města Prahy 

a pokud možno také zástupce Národního památkového ústavu. 

 

Ve. Další jednání RSP proběhne ve středu 9. února 2022 nebo ve středu 16. února 2022 od 13.00 s tím, 

že termín jednání bude v průběhu ledna 2022 upřesněn. 

 

 

VI. Závěr  

Konec zápisu. 

 

Zpracoval: Karel Kučera 

Ověřila: Mgr. Simona Vladíková 

Schválil: Ing. arch. Tomáš Drdácký  



 

 

 

 

 

 

Vážení členové, vážení hosté, 

dovoluji si Vás pozvat na 12. jednání Komise Rady HMP Rady světové památky , která byla  

nově ustanovena ke dni 3. 12. 2019 na základě usnesení Rady HMP č. 2557 ze dne 25. 11. 2019. 

Jednání se uskuteční: 

 

dne 16. 2. 2022 od 13:00  
v Salonku primátora v 1. patře Škodova paláce, místnost č. 135 

Jungmannova 35/29, 111 21 Praha 1 

 

 

Návrh programu jednání: 

 

1.  Zahájení 

2.  Schválení:  

− programu 

− účasti hostů ad hoc 

− zápisu z minulého jednání 

3. Průběžná stručná informace k postupu prací na zpracování Územní studie Pražské  

památkové rezervace  

4. Informace o stavu reportingu plnění Management plánu HCP 

5. Informace o stavu přípravy zpracování Zprávy o stavu péče o Historické centrum Prahy  

6. Různé  

Svou účast, prosím, potvrďte prostřednictvím e-mailu: karel.kucera@praha.eu. Zároveň prosíme účastníky 

jednání, aby počítali s celkovým časem trvání zasedání Komise RSP v délce cca 2,5 - 3 hodiny. 

 

Těším se na společné setkání.  

 

Se srdečným pozdravem,                             

 

 

Ing. arch. Tomáš Drdácký 

  

  

mailto:karel.kucera@praha.eu
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Vyjádření RSP k Doporučením Výboru světového dědictví  

pro účely přípravy Zprávy o stavu péče o Historické centrum Prahy 

 

3. S uspokojením bere na vědomí uspořádání online semináře „Integrace urbanistického dědictví do procesů 

plánování rozvoje měst“ s podporou Centra světového dědictví na základě doporučení společné reaktivní 

monitorovací mise Centra světového dědictví/ICOMOS z roku 2019, jakož i zahrnutí Doporučení týkajícího se 

historické městské krajiny z roku 2011 a zaměření na přípravu Metropolitního plánu hlavního města Prahy, a 

žádá smluvní stát, aby plán po jeho dokončení předložil Centru světového dědictví k posouzení poradním 

orgánům, než bude tento plán schvalovat. 

i. RSP doporučuje do Zprávy dodat informaci, že dotčené útvary města plánují pokračovat 

v nastolené diskuzi prostřednictvím dalších chystaných konferencí a workshopů. Nejbližší je 

plánován na listopad roku 2022 k výročí 30 let zápisu Historického centra Prahy na Seznam 

světového dědictví. 

4. Rovněž bere na vědomí informace poskytnuté smluvním státem o řadě projektů památkové ochrany, jakož i o 

pokroku směrem k zákonným změnám a očekávané finalizaci Management plánu tohoto statku, ale vyjadřuje 

znepokojení nad tím, že tyto procesy zatím dostatečně nereagují na předchozí rozhodnutí Výboru ani na zjištění 

reaktivních monitorovacích misí z let 2010 a 2019. 

i. RSP doporučuje znění textu přeformulovat, aby bylo stručnější a více se soustředilo na aktuální 

posuny v dané problematice, spíše než na resumé úředních procesů.  

ii. RSP doporučuje ve Zprávě upřesnit, v případě užívaného termínu „rada ICOMOS“, zda se jedná 

o mezinárodní radu či ČNK. 

iii. RSP doporučuje soustředit se v textu na aktuální situaci vyhodnocení implementace MgP, včetně 

informace o Průběžné zprávě o plnění MgP. 

5. Dále bere na vědomí smluvním státem předložené informace o přípravě posouzení vlivů na životní prostředí 

(EIA) a strategického posouzení vlivů na životní prostředí (SEA) pro plánovaný projekt lanovky mezi Podbabou, 

Trojou a Bohnicemi v nárazníkové zóně statku a rovněž žádá smluvní stát, aby předložil návrh projektu lanovky 

spolu s posouzením vlivů na životní prostředí (EIA) a strategickým posouzením vlivů na životní prostředí (SEA) 

Centru světového dědictví k přezkumu poradními orgány v souladu s odstavcem 172 Operačních směrnic. 

i. RSP doporučuje doplnit text o aktuální informace o soutěži, ve které byl vybrán hlavní 

projektant stavby, který má za úkol připravit dokumentace včetně dokumentace EIA. 

ii. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že se připravuje architektonická soutěž na design 

lanovky. 

iii. RSP doporučuje doplnit text o kvalitnější grafické podklady. 

iv. Vzhledem k tomu, že problematika lanové dráhy je řešena ještě v samostatném dopise, který 

Centrum světového dědictví adresovalo Ministerstvo kultury, RSP doporučuje, aby na tento 
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dopis bylo nyní reagováno stručnou odpovědí, ve které bude uvedeno, že celá problematika 

lanové dráhy bude podrobně popsána a postoupena příslušným orgánům v připravované Zprávě. 

6. Dále bere na vědomí navrhovanou architektonickou soutěž na revitalizaci bývalého Masarykova nádraží a rovněž 

vyzývá smluvní stát, aby před přijetím jakýchkoli rozhodnutí, jež by pak bylo obtížné zvrátit, předal v souladu s 

odstavcem 172 Operačních směrnice Centru světového dědictví podrobné informace o návrzích projektu včetně 

zadávacích podmínek nebo pokynů pro přihlášky do soutěže. 

i. RSP doporučuje výrazné zkrácení a zestručnění textu a přesunutí výčtových informací dle jejich 

charakteru do příloh Zprávy, případně do poznámkového aparátu. 

ii. RSP doporučuje při formulaci textu přihlédnout ke znění dvojice dopisů, které se týkaly této 

problematiky a byly odeslány radní Hanou Třeštíkovou ředitelství Centra světového dědictví. 

iii. RSP doporučuje uvážit, zda by text pro lepší srozumitelnost neměl byt doplněn přehledným 

schématem, které by jasně dokumentovalo, jaké projekty se v oblasti Masarykova nádraží a jeho 

bezprostředního okolí plánují či realizují. 

7. Schvaluje doporučení mise z roku 2019 a rovněž žádá smluvní stát, aby je plně realizoval, zejména:  

a) pokrok v harmonizaci národních a místních zákonů a předpisů s těmi, které jsou nezbytné pro ochranu 

památek a správu statků světového dědictví v souladu s Úmluvou o světovém dědictví a jejími 

Operačními směrnicemi a v souladu s mezinárodními normami a standardy, což může zahrnovat nové 

zákony i novely stávajících zákonů, jako je novela zákona o státní památkové péči a zákon o ochraně 

kulturního dědictví. 

i. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že stávající právní předpisy ČR OUV, autenticitu a 

integritu statku zajišťují a jsou harmonizovány. 

ii. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že případná harmonizace může probíhat až v rámci 

úprav předpisů navazujících na nový stavební zákon, který sice vstoupil v platnost, ale zatím 

nenabyl účinnosti. Právní stav ČR v tuto chvíli neumožňuje pro oblast památkové péče žádné 

predikce. 

iii. RSP doporučuje uvážit části textu z tohoto bodu do bodu 11. 

iv. RSP doporučuje přijmout nabídku MK ČR k poskytnutí součinnosti při formulování odpovědi 

k tomuto bodu. 

b) zpřesnění a dopracování Management plánu statku v souladu s Doporučením týkajícím se historické 

městské krajiny a jeho začlenění do Metropolitního plánu hlavního města Prahy a sladění s ním, aby byla 

zajištěna ochrana výjimečné světové hodnoty statku v jeho okolí.  

i. RSP doporučuje redigovat text tak, aby došlo k jeho zestručnění a posunu k lepší 

srozumitelnosti. 

ii. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že MgP pracuje s kategoriemi – OUV a QOL 

c) zavedení mezisektorové koordinace, aby byla ochrana památek integrována do plánů, politik a procesů 

rozvoje měst napříč různými odvětvími od dopravy po bydlení, zásobování vodou, cestovní ruch a 

správu půdy. 
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i. RSP doporučuje, aby byl text doplněn o informaci, že mezisektorová koordinace je zajišťována 

nástrojem připomínkového řízení, který je přítomný v rámci přípravy koncepčních a 

strategických dokumentů. 

ii. RSP též doporučuje zmínit v tomto bodě příklady projektů, které jsou připravovány ve 

spolupráci několika útvarů a dokládají úroveň mezisektorové spolupráce (např. Metodika řešení 

detailu veřejných prostranství, Koncepce pražských břehů). 

d) zavedení stavebních předpisů, které lze podle potřeby obměnit pro každou čtvrť nebo historický blok, 

aby bylo možné řídit a spravovat identitu stavební formy v různých měřítkách od objemu a výšky až po 

stavební materiály, barvy, zábradlí a zárubně.  

i. RSP doporučuje doplnit text o informace týkající se Územní studie PPR a dalších koncepčních 

dokumentů či metodik.  

e) vypracování posouzení vlivů na památkovou hodnotu v souladu s Pokyny ICOMOS k posouzení vlivů 

na památkovou hodnotu u statků světového kulturního dědictví z roku 2011 (Pokyny ICOMOS z roku 

2011), aby bylo možné posoudit vliv významných politik a projektů na výjimečnou světovou hodnotu 

statku.  

i. RSP doporučuje, aby text byl postaven na informaci, že systém posuzování projektů v ČR se 

překrývá s metodikou HIA a vyzvat příslušné orgány UNESCO, aby případně označili, které 

procesy v našem systému postrádá a mají být zastoupeny prostřednictvím HIA. 

f) konkrétní doporučení týkající se jednotlivých složek, budov a projektů. 

i. RSP doporučuje vyjádřit se v tomto bodě k vývoji, jakým prošly projekty zmíněné ve Zprávě 

Reaktivní monitorovací mise z roku 2019, od roku 2019 do současnosti.  

8. Znovu vyjadřuje velké znepokojení nad dlouhodobým potenciálním a zjištěným ohrožením tohoto statku, jak je 

definováno v odstavci 179 Operačních směrnic, v důsledku pokračujícího nedostatečného řešení problémů, jako 

je rozsáhlá městská zástavba v nárazníkové zóně statku a v jeho širším okolí, jakož i nedostatečná regulace 

výškové zástavby, která má i nadále nepříznivý dopad na výjimečnou světovou hodnotu statku.  

i. RSP doporučuje redigovat stávající text v zájmu jeho stručnosti a srozumitelnosti. 

ii. RSP doporučuje doplnit text o části upozorňující na pokroky, které příslušné útvary učinily 

v oblasti přípravy území k zástavbě, přípravy příslušných studií a jejich projednávání a o 

schválených kontribucích investorů do území. 

iii. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že značná část území ochranného pásma PPR 

disponuje i plošnou ochranou ve formě prohlášení těchto území za památkové zóny nebo jiné 

režimy ochrany (Přírodní park) a podíl takto chráněných území vyjádřit percentuálně.  

9. Se znepokojením konstatuje, že smluvní stát neimplementoval předchozí požadavek Výboru na zavedení 

všeobecného moratoria na velké projekty v rámci statku, jeho nárazníkové zóně a širším okolí, jak bylo 

požadováno v rozhodnutí Výboru 42 COM 7B.21, a dále žádá smluvní stát, aby zavedl okamžitě moratorium na 

stavby přesahující obecnou výšku okolí na Pankrácké pláni (jak je definováno na obrázku 32 ve zprávě mise z 

roku 2019) a aby přednostně vypracoval a zavedl vhodné stavební předpisy, včetně plánu omezení výškových 

staveb, a připomíná smluvnímu státu, že výšková výstavba na Pankrácké pláni není v souladu s ochranou 

výjimečné světové hodnoty statku a že rozhodnutí Výboru 32 COM 7B.86 se vztahuje na celou Pankráckou pláň. 
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i. RSP doporučuje koncipovat odpověď do dvou částí, v první reagovat na problematiku 

rozhodnutí Výboru o moratoriu a ve druhé na problematiku výškové zástavby Pankrácké pláně. 

ii. RSP doporučuje do textu zapracovat informace o již platných regulativech při výstavbě 

výškových staveb na území Prahy. 

iii. RSP doporučuje pro další opravy textu využít poznatky získané během konzultací zástupců 

hl. m. Prahy v Paříží v březnu 2022. 

10. Dále žádá, aby smluvní stát předložil Centru světového dědictví v souladu s odstavcem 118bis Operačních 

směrnic:  

a) posouzení vlivů na památkovou hodnotu pro všechny navrhované projekty, které mohou ovlivnit 

výjimečnou světovou hodnotu statku, vypracovaná v souladu s Pokyny ICOMOS z roku 2011. 

i. RSP doporučuje pro další opravy textu využít poznatky získané během konzultací zástupců 

hl. m. Prahy v Paříží v březnu 2022. 

b) posouzení kumulativních dopadů všech realizovaných projektů v rámci statku, jeho nárazníkové zóny a 

širšího okolí od výchozího stavu v době zápisu statku na Seznam světového dědictví, pokud jde o dopad 

těchto projektů na výjimečnou světovou hodnotu statku. 

i. RSP doporučuje doplnit tento text o mapové podklady nebo orto snímky a výčet projektů, které 

by mohly být předloženy Centru světového dědictví. 

ii. RSP navrhuje pro řešení tohoto bodu svolat separátní jednání zástupců dotčených útvarů. 

11. Domnívá se, že autenticita a integrita statku je ohrožena výše popsanými faktory, a proto navíc žádá smluvní stát, 

aby posílil ochranu a správu statku, včetně revize právního rámce, který má ochranu a správu statku zajistit, a 

zabránil jakémukoli budoucímu poškození jeho výjimečné světové hodnoty. 

i. RSP doporučuje doplnit text o informaci, že posílení právního rámce není možné bez změny 

stávajícího památkového zákona, ke kterému dojde až poté, co chystaný stavební zákon nabude 

účinnosti. 

ii. RSP doporučuje v textu zdůraznit, že PPR nyní požívá nejvyššího stupně ochrany, který český 

právní systém nabízí. 

iii. RSP též doporučuje zdůraznit, že na území HMP je několik určitý počet dalších chráněných 

území a též kulturních památek a národních kulturních památek.  

12. Závěrem žádá smluvní stát, aby do 1. prosince 2022 předložil Centru světového dědictví aktualizovanou zprávu 

o stavu zachování statku a o provádění výše uvedených opatření, kterou Výbor pro světové dědictví posoudí na 

svém 46. zasedání v roce 2023, aby v případě, že nebude dosaženo podstatného pokroku v plnění 

rozhodnutí Výboru a v provádění doporučení mise z roku 2019, zvážil zápis statku na Seznam světového 

dědictví v ohrožení.  

i. RSP doporučuje, aby byl text redigován ve smyslu jasné formulace, ke kterým pokrokům od 

poslední Zprávy v prostředí HMP došlo. 

 

  


